
Informacje dotyczące prowadzenia pojazdów w okresie przyjmowania
niektórych leków

Niniejsza ulotka zawiera podsumowanie informacji i wytycznych DVLA (Driving and Vehicle 
Licensing Agency — Agencji Rejestracji Kierowców i Pojazdów) dotyczących prowadzenia 
pojazdów, potencjalnych problemów związanych z niektórymi lekami i zachowania 
bezpieczeństwa na drogach. Zawiera również podsumowanie niedawnych zmian prawnych 
związanych z prowadzeniem pojazdów w okresie przyjmowania niektórych leków.

Jakie są konsekwencje prawne?

W marcu 2015 zmieniła się ustawa o prowadzeniu pojazdów w okresie przyjmowania niektórych 
leków. Według ustawy prowadzenie pojazdów, gdy stężenie leków w organizmie przekracza 
określony poziom, jest takim samym wykroczeniem, jak jazda z określonym poziomem alkoholu 
we krwi. 

W przypadku przyjmowania określonych leków zgodnie z zaleceniami lekarza i jeśli ich 
przyjmowanie nie pogarsza zdolności prowadzenia pojazdów, nie dochodzi do łamania prawa. 
Rząd pragnie dopilnować, aby osoby mogły w dalszym ciągu prowadzić pojazdy, jeśli 
przyjmowane leki nie zagrażają bezpieczeństwu. 

W przypadku odczucia, że zdolność prowadzenia mogła ulec pogorszeniu lub jeśli lekarz odradził 
siadanie za kierownicą, nie należy prowadzić pojazdów. 

Osoba, której zdolność prowadzenia pojazdów pogorszyła się łamie prawo. W przypadku 
uczestnictwa w wypadku drogowym przyjmowanie leków nie będzie czynnikiem łagodzącym.

Na które leki należy zwracać uwagę?

Leki, które mogą wpłynąć na zdolność prowadzenia pojazdów w bezpieczny sposób:

 Leki przeciwbólowe (Oramorph, Zomorph, Diamorphine, Oxycodone MR (Oxycontin, 
Longtec), Oxycodone IR (Oxynorm, Shortec), Fentanyl, Ketamine, Methadone)

 Leki przeciwdziałające stanom lękowym lub obniżające napięcie mięśniowe (Diazepam, 
Clonazepam, Lorazepam)

 Tabletki nasenne (Oxazepam, Temazepam)

 Leki na stwardnienie rozsiane (Nabixomols)

 Leki na uzależnienie od narkotyków (Methadone)

 Leki na zespół nadpobudliwości z deficytem uwagi (ADHD) (Amphetamines)

W jaki sposób te leki wpłyną na mnie?

Leki wpływają na ludzi w różny sposób. Lekarz przekazał niniejszą ulotkę, ponieważ przepisane 
leki mogą wpłynąć na zdolność prowadzenia pojazdów w bezpieczny sposób z powodu skutków 
ubocznych. Lek może wywołać senność, spowolnić reakcję i pogorszyć percepcję. 
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Przyjmowanie danego leku nie jest równoznaczne z zakazem prowadzenia pojazdów w Wielkiej 
Brytanii: taki zakaz zależy od wielu czynników, takich jak przepisana dawka, przyjmowanie innych 
leków, spożywanie alkoholu oraz tego, w jaki sposób organizm radzi sobie z lekami (metabolizm). 

Jednak w przypadku przyjmowaniu kilku wspomnianych leków próg, przy którym prowadzenie 
pojazdów jest dozwolone prawdopodobnie zostanie przekroczony.  Skontaktuj się z lekarzem, aby
dowiedzieć się, czy taka sytuacja dotyczy Ciebie. 

Zalecenia dotyczące prowadzenia pojazdów

Kierowca ponosi odpowiedzialność za prowadzenie pojazdów w bezpieczny sposób. Osoby, które 
nie czują się w pełni na siłach nie powinny prowadzić pojazdów. 

Należy unikać prowadzenia pojazdów przez pierwsze pięć dni od rozpoczęcia przyjmowania leku 
lub zmiany jego dawki.  

Należy pamiętać o innych sytuacjach, w których nie należy prowadzić pojazdów:

 W przypadku senności, zawrotów głowy lub kłopotów z koncentracją.

 Po spożyciu alkoholu.

 W przypadku problemów ze wzrokiem.

 Przez 3 godziny po przyjęciu dodatkowej dawki leków przeciwbólowych lub leków 
obniżających napięcie mięśniowe.

 W przypadku przyjmowania leków dostępnych bez recepty, takich jak leki na gorączkę lub 
środki nasenne, które mogą wywołać senność.  

 Po przyjęciu silnych środków odurzających nieprzypisanych przez lekarza, takich jak 
marihuana.

Kiedy można ponownie bezpiecznie prowadzić pojazd?

Jeśli czujesz, że prowadzenie pojazdów nie stanowi zagrożenia, lek działa stabilnie, a dolegliwości
są kontrolowane w prawidłowy sposób, zalecamy wziąć pod uwagę następujące porady przed 
rozpoczęciem jazdy:

 Należy uzyskać opinię lekarza, czy prowadzenie pojazdów nie stanowi zagrożenia.

 Jeśli lekarz nie wyrazi przeciwwskazań, zalecamy rozpocząć jazdę od krótkich, dobrze 
znanych odcinków znanych dróg przy niewielkim natężeniu ruchu w godzinach dziennych.

 Obecność doświadczonego kierowcy może być pomocna na wypadek problemów z dalszą 
jazdą. 

Czy należy informować firmę ubezpieczeniową?

Zalecamy poinformować firmę ubezpieczeniową, w której wykupiono ubezpieczenie 
komunikacyjne o obecnym stanie zdrowia oraz o przyjmowanych lekach.  Każda firma 
ubezpieczeniowa ma inne wymagania, jednak niepoinformowanie firmy może grozić 
unieważnieniem ubezpieczenia.
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Czy muszę informować DVLA?

Nie trzeba informować DVLA o przyjmowaniu leków.  Mogą jednak istnieć inne informacje o 
chorobie, które należy przekazać DVLA.  Więcej szczegółów można uzyskać od lekarza lub 
DVLA. 

Drivers’ Customer Services Correspondence Team (zespół działu obsługi klienta — wydział 
korespondencji),
DVLA
Swansea
SA6 7JL
Tel.: 03007906801
www.dvla.gov.uk 

Kluczowe informacje

Nie prowadź pojazdów pod wpływem danego leku, dopóki nie znasz jego działania.  Prawo nie 
zabrania prowadzenia pojazdów pod wpływem danego leku, o ile:

1. lek nie wpływa na zdolność prowadzenia pojazdów w bezpieczny sposób; 

2. lek został przepisany ze względu na problemy zdrowotne;

3. lekarz nie poinformował, że prowadzenie pojazdów pod wpływem danego leku stanowi 
zagrożenie;

4. lek jest przyjmowany zgodnie z zaleceniami lekarza/farmaceuty.

Ulotka informacyjna dla pacjentów dotycząca: Prowadzenia pojazdów w okresie przyjmowania niektórych leków

Autor: Dr Nicola Holtom                                 Tytuł autora: Konsultant opieki paliatywnej
Zatwierdzone przez:  PIF                                               Data zatwierdzenia:  08.03.2023                       Data sprawdzenia: 08.03.2026

Dostępne za pośrednictwem Trust Docs       Wersja: 5              Identyfikator Trust Docs:12180                                            Strona 3 z 3

http://www.dvla.gov.uk/

